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SvAZ PRůMySlu A doPRAvy ČR
že průmysl se podílí z 28 procent na odvo-
dech právnických firem do veřejných rozpo-
čtů, spolu s dopravou a obchodem činí ten-
to podíl přes 40 procent,“ dodává Jaroslav 
Hanák.

  9. Regulace musí být chytrá
Budoucí regulace a legislativa mají smysl jen 
tehdy, pokud se opírají o fakta a nebudou du-
sit ekonomický růst. Regulace může vytvářet 
ekonomické příležitosti, pokud je dlouhodobě 
predikovatelná, promyšlená a odůvodněná. 
Příkladem regulace, kterou je nutné změnit, 
aby vytvářela ekonomické příležitosti, je re-
forma stavebního práva. Stále trvá požada-
vek Svazu průmyslu, aby stavební právo bylo 
flexibilnější. Vláda musí urychlit povolovací 

procesy a dodržet princip jeden úřad, jedno 
řízení a jedno rozhodnutí. 

„Ve větší míře je třeba využívat daňový sys-
tém jako motivační nástroj pro inovace, rozvoj 
elektromobility a dalších alternativních poho-
nů, oběhového hospodářství či energetických 
úspor. Finanční správa by měla kvalitněji pra-
covat s dostupnými daty, aby mohla k firmám 
při plnění jejich daňových povinností přistu-
povat individuálně a proklientsky a aby byla 
ve vztahu k firmám přívětivá,“ říká Jaroslav 
Hanák, prezident Svazu průmyslu a dopravy 
ČR.

 10. Přijmout euro 
Přijetí eura pomůže nejen české ekonomi-
ce, ale i vyjednávací pozici ČR v EU. Přijetí 

společné evropské měny je v České repub-
lice předmětem až zbytečně vyhrocených 
politických debat. Přitom je potřeba k této 
otázce přistupovat objektivně a porovnat 
přínosy a náklady, jaké by přijetí eura pro 
Českou republiku mělo. Je třeba pracovat na 
splnění podmínek pro přijetí eura. Jejich spl-
nění bude přínosem i pro českou ekonomiku. 
Vláda by měla stanovit konkrétní datum při-
jetí eura.

„Kdyby Česká republika přijala euro, měla 
by v dnešní krizi méně problémů. Firmy by na-
příklad nemusely přemýšlet, kolik je bude stát 
konverze z eura do korun a jak jejich už tak 
napjaté hospodaření ovlivní pohyby měno-
vého kurzu,“ říká Radek Špicar, viceprezident 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Český export bude pro svůj 
restart potřebovat výraznou 
podporu od státních institucí
Svaz průmyslu a dopravy ČR vyzývá k ještě aktivnější proexportní politice státu. 
Ačkoliv je Česko jako exportní ekonomika výrazně závislé na ekonomické kondi-
ci zemí svých odběratelů, může stát aktivně přispět k zotavení vývozních firem. 
Exportérům při hledání nových odběratelů pomůže rychlá obnova podnikatel-
ských misí, podpora účasti českých podniků na zahraničních veletrzích i rozšíření 
portfolia služeb institucí, které exportérům zajišťují státní finanční a institucio-
nální podporu.

Export živí českou ekonomiku. Jeho podíl 
na HDP převyšuje 80 procent. V dubnu se 
po mnoha letech růstu rekordně propadl. 
Zatímco v březnu klesl vývoz českých firem 
do 50 nejvýznamnějších exportních destinací 
v přeshraničním pojetí meziročně o více než 
10 %, v dubnu 2020 se propadl o 35 %. Z klíčo-
vých zemí pro české exportéry nejvíce poklesl 

export do Francie, Indie, Jižní Afriky, Maroka, 
Norska, Portugalska a Španělska, kde se pro-
padl o více než polovinu.

„Dobře si uvědomujeme, že otevřenou čes-
kou ekonomiku můžeme zachraňovat zevnitř 
České republiky jen v omezené míře. Až se 
zotaví Evropa jako celek a státy začnou zase 
kupovat naše auta, stroje a další produkty, 

zvedneme se i my. Neznamená to ale, že by-
chom měli čekat se založenýma rukama,“ říká 
Radek Špicar, viceprezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Svaz průmyslu už dlouho upozorňuje na 
velkou závislost na vývozu do Evropské unie. 
Přes 79 % českého vývozu putuje do zemí 
EU27. S Velkou Británií je to dokonce více než 
90 %. Průmyslové svazy v Německu, Rakousku 
a na Slovensku očekávají, že se jejich ekono-
miky začnou vracet k předkrizovým úrovním 
až v letech 2021 a 2022. Stejně to vidí evrop-
ská průmyslová konfederace BusinessEurope 
i u dalších hlavních exportních trhů pro české 
firmy. Nejpomaleji se k normálu bude z objek-
tivních důvodů vracet Velká Británie.

„Měli bychom současné situace využít 
a snažit se snížit naši závislost na EU. Zatím 
se nám to moc nedaří. Exportérům by v tom 
měly pomoci státní instituce. Potřebujeme 
se více rozkročit, najít nová odbytiště pro své 
výrobky a úspěšně vyvážet třeba i do severní 
Ameriky, jihovýchodní Asie a na další trhy,“ 
komentuje Radek Špicar, viceprezident Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.

Podpora ze strany státu bude nutná
Z průzkumu Svazu průmyslu vyplývá, že se 
do ekonomických problémů bude postupně 
dostávat stále více exportně orientovaných 
firem. Stát by se měl na podporu vývozců více 
zaměřit a rozšířit paletu specifických nástrojů 
podpory exportu.

„Jakmile to situace dovolí, vrcholní státní či-
nitelé by se měli co nejdříve opět rozjet společ-
ně s podnikateli na zahraniční cesty a stát by 
měl ještě více podporovat účast firem na mezi-
národních výstavách a veletrzích. Podniky také 
potřebují rozšíření portfolia služeb od institucí 

Zdroj: Průzkum SP ČR, červen 2020
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